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Říkaly si mezi sebou: „Kdo nám odvalí kámen od vchodu do 

hrobu?“ Ale když vzhlédly, viděly, že kámen je odvalen.  

(ev. Markovo, 16, 3−4) 

 
Masarykovo náměstí 19, Třebechovice p. O.  

tel.: 606 930 630 (farář), e-mail: trebechovice@evangnet.cz 
číslo účtu 1082521399/0800 



Milé sestry a milí bratři v Kristu, členové sboru v Třebechovicích,  

srdečně Vás zdravíme do Vašich domovů, které se staly pro mnohé místem 

práce, trávením volného času, studia i víry. Za několik dní prožijeme Velikonoce 

s největší pravděpodobností opět doma. Bez společného slavení bohoslužeb 

v kostele, bez účasti v kruhu při chlebu a vínu, bez návštěv přátel a rodiny. Věříme, 

že nebudeme ovšem ochuzeni o Boží blízkost a velikonoční zvěst o Kristově 

vzkříšení k nám přesto vstoupí. Tu totiž nezastavili ani představitelé židů, ani 

kámen u hrobu, ani cokoliv, co se kdy v lidském světě událo. Proto se společně 

v mysli radujme z Boží lásky a prožijme čas Velikonoc jinak a přesto duchovně. Ať 

je Vám tento dopis utvrzením, že jsme všichni jedno společenství a vzájemně na 

sebe myslíme a modlíme se jedni za druhé.   

Za staršovstvo sboru, Miki Erdinger, Váš farář 

Biblická úvaha 

…kdo nám odvalí kámen od hrobu? (Mk 16, 3) 

Tři praktické a zodpovědné ženy míří druhý den po smrti Ježíše Krista ke hrobu, 

aby udělaly, co bylo zvykem. Pomazat tělo, vzdát poslední čest člověku, který jim 

byl blízký. Nachystaly si vše a již je pálila jen jedna otázka. Kdo jim otevře cestu 

do hrobu? Na to totiž nestačí, a přitom bez otevřeného hrobu by byly jejich 

přípravy zbytečné. Jak to udělat?  

Člověk může zažít chvíli, kdy si v životě vše nachystá, připraví, zajistí a najednou 

se objeví překážka, kterou nedokáže překonat, která je nad jeho lidské síly. Řekl 

bych, že něco takového zažíváme právě teď. Naplánovali jsme si výlety, návštěvy, 

koupili si lístky do divadla, zaplatili dovolenou. Plánovali jsme, jak budou vypadat 

bohoslužby na Velikonoce, zda bude opět zpívat náš příležitostný pěvecký sbor 

a mnoho dalšího. Zodpovědně jsme ke všemu přistoupili, abychom nic nehonili 

na poslední chvíli, ale najednou je vše jinak a nic z toho se nekoná. 

I kdybychom nebyli v současné situaci, možná si vzpomenete na situace, kdy 

budujeme rodiny, práci nebo kariéru a najednou se do toho všeho zamotá 

nemoc, smrt, někdy nám plány zkříží druzí lidé, někdy životní zklamání. A v tu 

chvíli nám často myšlenky protíná otázka: „Jak to teď udělat?“ Nebo: „Kdo mi 

pomůže?“ Jakoby šlo o nějaký kámen, který nám zabraňuje jít dál. Který brání 

naplnění našich často i bohulibých cílů. Který je překážkou mezi plánem a jeho 

dokonalým naplněním. A v tu chvíli se neptáme, jak na rozcestí: „kudy dál“, ale 

stojíme před uzavřenou cestou a ptáme se: „jak dál“. Toužíme, aby nám někdo 

odvalil těžký kámen tížící naše srdce nebo mysl. Kámen ztělesňující nejistoty 

z budoucích dní a plánů. Kámen, valící se proti radostným krokům našeho života.  



Ženy tuto otázky nevyřešily, ale když přišly ke hrobu, vzhlédly nahoru a uviděly, 

že kámen u hrobu není. Vzhlédly nahoru, a aniž by ještě tušily, že hrob je 

prázdný, jejich zásadní otázka byla zodpovězena. Kámen byl odvalen. 

Ne vždy je v našich silách vyřešit životní překážky. Potom často vzhlédneme 

nahoru. Tedy vložíme svá trápení a starosti do modlitby a svěříme je Hospodinu, 

který má tu moc odvalovat i ty nejtěžší kameny našeho života, se kterými si 

nevíme rady. Bible používá hezký výraz „doufat v Hospodina“ nebo „skládat 

naději v Hospodina“. Znamená to věřit, že náš Stvořitel při nás stojí a ví o nás. 

Slyší naše upřímné volání a nezapomene nás pod nějakým balvanem, ale 

umožňuje nám jít dál. Odvalí kámen, otevře cestu a na jejím konci čeká 

s otevřenou náručí. Důkazem, že můžeme vzhlédnout vzhůru a věřit, že je tam 

Hospodin a jeho pomocná ruka, je právě Kristův prázdný otevřený hrob. Amen.                        
 

Modlitba 

Hospodine, náš dobrý Bože, 

děkujeme Ti za velikonoční radost a naději zvěstující, že nás opravdu provázíš 

a máš moc odvalit každý kámen, který tíží náš život. Prosíme o sílu k víře, 

abychom dokázali i v těch nejtěžších časech hledět k Tobě a předkládat Ti svá 

trápení, bolesti a otázky, na které nenacházíme odpovědi. Děkujeme Ti za 

svědectví žen o prázdném hrobě.  Za to, že doputovalo až k nám a můžeme věřit, 

že v Ježíši Kristu jsi nám otevřel cestu do svého ráje. Posiluj nás, ať tato radostná 

Velikonoční zvěst, která protíná naše životy, prostupuje všechna omezení a skrze 

nás se šíří dál. Amen.  
    

Ze života sboru 
 

Život církve se v posledních týdnech radikálně proměnil. Od prvních okamžiků 

po Kristově nanebevzetí je v církvi kladem důraz na společenství a bytí spolu. Bez 

toho by církev nebyla církví. A tak nejen my v Třebechovicích, ale celá církev 

Kristova napříč všemi denominacemi hledá způsoby, jak být společenstvím i přes 

omezení v setkávání. Hlavní důraz nyní ve sboru klademe na přípravu a distribuci 

domácích bohoslužeb. Ať již emailem, nebo vytištěný do poštovní schránky je 

distribuován každý týden text nedělních bohoslužeb. Nabízíme možnosti on-line 

sledování bohoslužeb v jiných sborech a dalších křesťanských textů a úvah. 

Přehled najdete na internetu: www.e-cirkev.cz (Církev doma). Nejen ve 

spolupráci s městem Třebechovice, ale i sami jsme připraveni pomoci potřebným 

s nákupy, odvozem k lékaři nebo obstaráním léků či pošty. Návštěvy bratra faráře 

nejsou možné, a proto je alespoň z části nahrazujeme telefonem. Bohužel 

nemáme na všechny členy sboru telefon nebo email. Nabízíme Vám touto cestou 

http://www.e-cirkev.cz/


- pokud byste cokoliv potřebovali, chtěli dostávat text bohoslužeb, nebo si jen 

chtěli povídat - zavolejte našemu bratru faráři na telefon 606 930 630, nebo 

napište na sborový email a on se s Vámi rád domluví. Jsme rádi, že také na sebe 

navzájem myslíme v modlitbách a třeba si voláme. I tak se nyní může projevovat 

blízkost jedněch druhých v Kristu. 

Letošní rok je pro nás výroční. Je tomu 150 let od založení třebechovického 

sboru a 140 let od otevření kostela. Výročí budeme slavit v neděli 4. října 

sborovým dnem a také bude vydán výroční sborník. Od nového roku přibylo 

několik novinek. Večeře Páně je vysluhována nejen ve svátky, ale každou první 

neděli v měsíci. Staršovstvo učinilo tuto změnu zatím na půl roku a po té bude 

vyhodnocena a uvidíme, zda budeme v měsíčním cyklu pokračovat. Stejně tak se 

součástí bohoslužeb a přímluvných modliteb stala chvíle ticha pro vlastní 

modlitby. Věříme, že tyto změny prohloubí možnost našeho duchovního růstu. 

Začali se také pravidelně scházet „dvacátníci“, tedy starší mládež.   

Kvůli zrušeným bohoslužbám neproběhlo jednání Sborového výročního 

shromáždění, ale život sboru tím není ohrožen. Bude svoláno, jakmile to situace 

ve společnosti umožní.  

V neposlední řadě staršovstvo zadalo zpracování studie na kompletní 

rekonstrukci domku „Na Tvrzi“. Ten je v havarijním stavu, o čemž jsme Vás již 

opakovaně informovali. Cílem rekonstrukce je vytvoření dvou bytů, jejichž 

pronájem by zajistil příjem sboru v budoucnu, aby veškeré náklady na chod sboru 

a vlastního faráře nemusely být hrazeny pouze z darů, sbírek a saláru. Myslíme si, 

že jde o zodpovědný krok, ze kterého budou mít užitek i budoucí generace. 

Současně si uvědomujeme, že jde o významnou investici (v řádu milionů korun), 

proto k ní přistoupíme jen za podmínky, že bude zajištěno částečné financování 

z dotací či sponzorských darů (více ekonomických informací naleznete v příloze 

tohoto dopisu). 

Momentálně také nevíme, které plánované akce (např. Noc kostelů, vítáni léta) 

budeme moci uskutečnit. Proto prosíme, sledujte sborové aktuální informace.   

Děkujeme Vám všem, kteří se na provozu sboru podílíte. Jak finančně tak i 

svou dobrovolnou prací. Každý sbor je společenstvím lidí, které má přinášet zvěst 

o Boží lásce, nabízet radost a potěšení, provázet člověka ve chvílích radosti 

i smutku, nabízet duchovní posilu a být prostředím, kde se dobře cítí lidé všech 

generací. I díky Vám takoví jsme.   

 



FS ČCE v Třebechovicích pod Orebem – ekonomická příloha, Velikonoce 2020 
 

Milí přátelé v Kristu,  

víme, že sborová práce není o penězích a mnohé se děje z lásky 

a dobrovolnosti lidí, kteří ve sboru žijí. Je to přeci jeden z pilířů práce církve – 

přidat dobrovolně ruku k dílu a být pomocí druhému. Stejně tak bez vědomí, že 

je náš sbor součástí velké rodiny křesťanů,  jejichž hlavou je Kristus, by ani 

ty nejvyšší příjmy nevedly k úspěšné existenci našeho sboru. Ovšem i přes 

námahu některých, modlitby mnohých a důvěru v Boží vedení nesmíme být 

nezodpovědní a pomíjet materiální zabezpečení, které nám umožňuje 

existovat a být platný. Náš sbor se snaží být ekonomicky stabilní a staršovstvo 

věnuje této otázce nemalou část svých jednání. Proto Vám i letos přinášíme 

ekonomický přehled sboru, slovníček pojmů a možný pohled do budoucnosti i 

díky církevní kampani „5 % a hlavu vzhůru“. 
 

Kolik stojí provoz sboru v Třebechovicích pod Orebem (pro rok 2020) 

 Průměrné měsíční provozní náklady (bez investic a zásadních oprav budov – 

kostel, fara, modlitebna v Týništi) našeho sboru v Třebechovicích  

jsou: 25.000 Kč   

Nákup vybavení a spotřebního materiálu: 2.200 Kč 

Energie (plyn, elektřina, voda - kostel, sborové prostory v Tř. a Tý.): 3.500 Kč 

Cestovné: 1.000 Kč 

Běžná údržba: 1.600 Kč 

Příspěvek církvi (členský): 2.200 Kč  

Příspěvek na plat faráře a odvody: 12.900 Kč 

Ostatní náklady (pojištění, gratulace, internet, účetní práce apod.): 1.600 Kč 

 Nad rámec těchto běžných výdajů byla v roce 2019 provedena výměna 

podlah v lavicích kostela ve výši 70.000 Kč a v roce 2020 plánujeme opravu 

zahradních domků ve výši cca 20.000 Kč. Nad to začínáme také spořit a hledat 

zdroje na stavbu domu „Na Tvrzi“. 
 

Kde se berou sborové příjmy 

Veškeré náklady sboru jsou kryty z plateb saláru, nedělních kostelních sbírek, darů 

sboru a menšího příjmu z pronájmů (akce v kostele, byt faráře). Občas se podaří 

získat finance z dotačních programů (např. v roce 2019 jsme obdrželi 30.000 Kč od 

města Třebechovice na podlahu lavic v kostele). Tyto zdroje bychom rádi 



v budoucnu rozšířili o příjem z pronájmu bytů v domě „Na Tvrzi“, a proto 

považujeme za zodpovědné se touto cestou vydat.   

 Náš sbor je samostatnou účetní jednotkou a je zodpovědný za své 

hospodaření. Kromě možných darů z Jeronýmovy jednoty a menších zdrojů 

z vnitřního grantového systému církve, nemáme žádné příjmy z celocírkevního 

rozpočtu. Naopak se podílíme (členským příspěvkem) na chodu celé církve. Od 

chvíle, kdy došlo k odluce církve od státu, klesá příspěvek státu na provoz a 

platy zaměstnanců církve a je na nás, členech církve, jak zajistíme provoz a 

financování našich aktivit a chod sboru.  

 Od prvních okamžiků vzniku církve stálo hmotné zabezpečení na jejích 

členech. Každý přispěl do společného dle svých možností, nikdo se na nikoho 

zle nedíval a každý mohl ze společného čerpat (viz biblická kniha Skutky 

Apoštolů). Je i dnes na nás, zda udržíme finanční stabilitu sboru, či nikoliv. 

I přes snahu o získávání vedlejších zdrojů (pronájmy, granty) je převážná 

většina výdajů na nás, jeho členech.  

 Možná jste již opakovaně slyšeli, nebo četli, že je třeba „zvýšit obětavost“, 

„dávat víc“, ale již ne vždy slyšíme odpověď na otázku „proč to máme dělat?“. 

Ta otázka je na místě. „Proč mám přispívat na chod evangelického sboru 

v Třebechovicích?“ Abychom si na ni mohli odpovědět, je třeba si položit další 

otázky. „Chci, aby třebechovický evangelický sbor existoval? Je to k něčemu? 

Má smysl (pro mě, pro okolí), aby i nadále existovala evangelická církev 

v Třebechovicích? A jaký?“ A k tomu ještě doplňme otázku: „Chci, aby náš sbor 

měl svého faráře? Potřebujeme ho, nebo vše zvládneme sami a faráře 

nepotřebujeme?“ Pokud dojdeme k závěru, že faráře nepotřebujeme a vlastně 

evangelický sbor také ne, pak je logické, že na práci sboru přispívat nebudeme 

a radši své prostředky věnujeme, nebo investujeme jinam. Pokud ovšem jsme 

přesvědčeni, že náš sbor má svůj smysl a mít vlastního faráře je přínosem, pak 

je třeba přispět i na jeho financování.   

 Otázka finanční stability sborů i celé církve je červenou nití mnoha jednání 

posledních let. V letošním roce byla v rámci církve uvedena v praxi kampaň 5 % 

a hlavu vzhůru. Ta vychází z církevních řádů, které doporučují, aby každý člen 

církve s vlastním příjmem (tedy pracující a senioři pobírající důchod) přispíval 

na činnost sboru 5 % svých čistých příjmů. Ať již formou kostelních sbírek nebo 

platbou saláru. Tato částka by v součtu pokryla veškeré náklady sboru a ještě 

zajistila stabilitu do budoucna a umožnila leckteré opravy a investice. Pro 



představu uvádíme, že při čisté mzdě 20.000 Kč/měsíc činí 5 % částku 1.000 

Kč/měsíc.  

 Cílem kampaně není stát jako výběrčí daní u každého člena sboru a třást 

měšcem, ale položit si právě tu otázku: „Proč chci, aby můj sbor existoval, a  

kolik jsem ochoten/schopen na jeho existenci přispět?“. Je mnoho lidí, kteří 

mají omezené příjmy, kteří jsou v exekuci, jsou nezaměstnaní, živí velkou 

rodinu z malého platu, pobírají sociální dávky nebo jsou na hranici svých 

možností, a proto nikdo nikoho nebude kontrolovat či si na něj ukazovat, kolik 

dal. Každý sám za sebe si řekněme, co pro nás sbor znamená a zda je v našich 

možnostech se alespoň přiblížit, nebo postupně za pár let dostat svou výši daru 

na 5 % ze svého čistého příjmu.   

 Každý Váš dar, a to i salár, jsou daňově odpočitatelné položky, a proto Vám 

na ně rádi vystavíme potvrzení. Věříme, že i transparentnost sborového 

hospodaření (viz např. přehled výdajů sboru) může přispět k vyšším příjmům, 

protože každý ví, jak a kde se darované prostředky užívají.     

 Děkujeme Vám všem, kteří na sbor myslíte i finančně. Máte-li nápady, nebo 

tipy, kde získávat další zdroje – ať již dotační nebo sponzorské, budeme za ně 

rádi.  

Sbírky v době nařízeného mimořádného stavu a karantény 

Postní a velikonoční čas je dobou mnoha dobrovolných či dobročinných sbírek. 

Kvůli absenci společného shromažďování je komplikovanější jejich uskutečnění. 

Proto níže uvádíme jejich přehled. Chcete-li na ně přispět, učiňte tak prosím na 

bankovní účet sboru č. 1082521399/0800, kde vždy uveďte do textu, na jaký 

účel přispíváte, nebo se domluvte na předání s bratrem farářem. 

Postní sbírka Diakonie – dobrovolná sbírka na provoz komunitní školky 

v Libanonu (probíhá do Velikonoc). 

Hlavní dar lásky Jeronýmovy jednoty – sbírka tradičně pořádána na Velikonoční 

neděli, letos je určena na rekonstrukci kostela s přístavbou ve sboru Hranice na 

Moravě. 

Sbírka darů na Jeronýmovu jednotu  - probíhá do konce května. 

Běžné nedělní sbírky na potřeby sboru – můžete také zasílat na bankovní účet, 

nebo si je odkládat doma stranou a přinést po skončení karantény. 

 

 

 

 



A závěrem opakujeme malý slovníček pojmů z loňského roku. 

Salár 

Je příspěvek člena církve. V některých církvích jej znají pod pojmem desátek. 

Salár je využíván pro běžné potřeby našeho sboru (viz výše). Jeho platba i výše 

jsou dobrovolné. Předpokládá se ovšem, že jej bude platit každý člen sboru 

s vlastním příjmem. (Salár nemusí platit např. lidé bez zaměstnání, pobírající 

sociální dávky, rodiče na rodičovské dovolené, lidé v exekuci, děti a studenti a lidé 

v tíživé sociální situaci.) Doporučená výše je shora uvedených 5 % z čistého příjmu. 

V loňském roce zaplatilo salár 93 členů sboru, což je jen o něco víc než polovina 

těch, kteří spadají do kategorie „člen s vlastním příjmem“. Průměrný přijatý salár 

je 1.500 Kč/rok (výše je ovšem jen statistická, kdybychom škrtli 10 nejvyšších 

salárů, dostali bychom se na nižší částku). Tedy je zde na čem pracovat. Salár je 

jedním ze stabilních a rozpočtovatelných příjmů sboru, od kterého se odvíjí 

většina plánů ve výdajích. Je možné ho platit na účet sboru (doporučujeme 

pravidelně měsíčně v menších částkách, kdy zásah do osobních rozpočtů není tak 

velký), nebo hotově v kanceláři sboru. V Bělči jej můžete předat bratru Dvořákovi 

a v Týništi bratru Matuškovi.          
 

Jeronýmova jednota 

Je celocírkevní fond určený na opravy a investice do majetku církve a sborů. 

Každý ze sborů může žádat o dary nebo půjčky na opravy kostelů, far, sborových 

domů. (Třebechovice v roce 2018 obdržely 250.000 Kč na opravu farního bytu). Do 

fondu přispívají všechny sbory a každý rok je mezi ně rozděleno přes 2 miliony 

korun na darech a přes 3 miliony korun na půjčkách. Platbu můžete provádět 

stejným způsobem jako salár, a to do konce května každého roku.  
 

Běžné potřeby našeho sboru 

         Jako každá domácnost nebo firma má i náš sbor své náklady na provoz. Ty 

musí být pokryty, aby sbor mohl plně fungovat a byl přínosem jak svým členům, tak 

i dalším, kteří se našich aktivit účastní. Mezi běžné potřeby sboru patří zejména: 

náklady na energie – voda, plyn, elektrika, příspěvek na plat kazatele (tzv. odvod do 

personálního fondu), který se každým rokem zvyšuje o cca 20.000 Kč z důvodu 

snižování státní dotace na platy farářů, dále cestovné, spotřební materiál a 

kancelářské potřeby, pojištění, údržba budov, členský příspěvek celé církvi (tzv. 

repartice), vedení účetnictví a další drobné výdaje. Aktuální čísla výdajů jsou 

v úvodu této přílohy. 

 

 


